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Vážená paní starostko, vážený pane starosto,

ve vládním programovém prohlášení jsme se zavázali vést diskuzi o zálohování vybraných 

jednorázových nápojových obalů. Nejlepší diskuze se ale vede nad konkrétním návrhem, 

proto jsme také 16. 5. 2023 veřejnosti představili hlavní teze připravované novely zákona o 

obalech. V následujících měsících se budou odehrávat legislativní práce, které Ministerstvu 

životního prostředí (MŽP) umožní předložit návrh zákona Vládě České republiky a zajistit tak 

legislativní proces.

Cílem našeho úsilí je povzbudit cirkulární hospodářství, vyčistit přírodu od náhodně 

odhozených PET lahví a hliníkových obalů a splnit cíle stanovené evropskou 

legislativou. Hlavní motivací je postupný přechod ke společnosti, která efektivně využívá 

suroviny a nedostatkové zdroje.

Často se objevoval argument, že zavedení zálohového systému zvýší náklady na odpadové 

hospodářství měst a obcí. Námi navržený systém náklady obcí ale nezvýší.  V případě 

zavedení zálohového systému se sníží počet svozů, zvýší se efektivita odpadového 

hospodářství a obecní systémy budou mít více a spravedlivěji pokryté náklady spojené se 

separovanými odpady. Počítáme totiž s povinností převádět část financí z nevybraných záloh 

obcím i v následujících letech. Nevrácené obaly totiž reprezentují ty obaly, které zůstávají v 

lepším případě v černých a žlutých popelnicích, v horším případě i nadále v lesích a příkopech. 

Jinými slovy jde o náklady obecních systémů, které by se promítly do ceny komunálního 

poplatku, zatímco popsanou kompenzací zvýšení ceny poplatku zabráníme.  

Dalším opatřením bude zavedení poplatků u komodit, které aktuálně zpoplatněny nejsou. Zde 

očekáváme další pozitivní dopad ve výši 25 Kč na občana za rok.

Systém navržený Ministerstvem životního prostředí, počítá se zavedením takových 

parametrů, které budou mít vazbu na obce a stávající systém. Obecně bude platit pravidlo: 

kde nakupuji, tam vracím. To je také běžný standard v EU, respektive v zemích, kde zálohy 
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zavedly. Počítáme s tím, že obce se budou moci zapojit do systému dobrovolně a v rámci 

sběrných dvorů nebo automatů nabízet občanům možnost vrátit nápojový obal. 

Povinnost zavést odběrné místo totiž budou mít jen prodejny a čerpací stanice nad 50 m2. 

Dobrovolnost tak míří především na obce, kde není žádný povinný subjekt, u kterého je možné 

zálohovaný obal vrátit. Obec za každý sebraný obal získá odměnu, která pokryje náklady na 

sběr obalů, tím bude tzv. manipulační poplatek. Zároveň také počítáme s faktem, že řada obcí 

nemá na svém území žádnou prodejnu, kam bude možné obal vracet. Proto bude muset 

operátor vybudovat odběrné místo v každé obci nad 300 obyvatel, kde není žádné místo 

odběru. 

Vážená paní starostko, vážený pane starosto, věřím, že navržená opatření povedou ke zvýšení 

efektivity odpadového hospodářství. Při přípravě legislativy se snažíme postupovat citlivě a 

promyšleně, aby zavedení zálohového systému nezatěžovalo obce a města nadměrnými 

náklady. Vedli jsme poctivě diskuzi s řadou měst a obcí, svazovými organizacemi a klíčovými 

účastníky, na které může mít zálohování dopad. Věřím, že společně dosáhneme kýženého 

cíle, tedy čistšího a udržitelnějšího prostředí. Naší společnou odpovědností je zajistit, aby naše 

komunity nebyly omezeny těmito změnami, ale naopak, aby z nich těžily. Jak často říkám, 

nemáme žádnou planetu B a musíme snažit, abychom ji nepotřebovali. 

S pozdravem

Mgr. Petr Hladík
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